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Milost vám a pokoj od Boha Otce našeho a Pána Ježíše Krista 

Tato neděle, v pořadí 5. Postní, se jmenuje Judica, kde i nelatiníkovi je zřetelné, že to má co dělat se soudem a 

odkazuje k tomuto žalmu (34):  

Dopomoz mi, Bože, k právu, ujmi se mého sporu, dej mi vyváznout před bezbožným pronárodem, před člověkem 
záludným a podlým! Tys přece moje záštita, Bože. Proč zanevřel jsi na mě, proč stále chodit mám zármutkem sklíčen 
v sevření nepřítele? 

210, 3sl Ó zasvěť se nám v jitřní září, nebeské věčné světlo ty   varhanní doprovod 

Bože a Otče náš,  

V tebe doufáme a na tvé slovo čekáme. Oslov nás, prosíme, ve všem, co máme vyřešit, v únavě, v obavách, ve 

strachu, ve smutku. Odpusť, že býváme tak těžko oslovitelní. Někdy to je právě pro ty všechny těžké a ohrožující věc, 

dost často proto, že se zahlcujeme množstvím úkolů, a jen málokdy přiznáváme, že dost velká část z toho asi není tak 

nevyhnutelná. Odpusť, prosíme, že si tak často vymýšlíme různá náhradní řešení a jsme příliš soustředění na to, jak si 

to všechno zařídíme sami. Celé věky to tak bylo a my s překvapením zjišťujeme, že máš celé věky trpělivost. Za to 

děkujeme. Znovu prosíme o tvé slovo, o světlo na cesty, o sílu do každého dne, prosíme o tvé požehnání. Amen 

1. čtení Ex 3,4-14 

I zavolal na něho Bůh zprostředku keře: „Mojžíši, Mojžíši!“ Odpověděl: „Tu jsem.“ 

Řekl: „Nepřibližuj se sem! Zuj si opánky, neboť místo, na kterém stojíš, je půda svatá.“ 

A pokračoval: „Já jsem Bůh tvého otce, Bůh Abrahamův, Bůh Izákův a Bůh Jákobův.“ Mojžíš si zakryl tvář, 
neboť se bál na Boha pohledět. 

Hospodin dále řekl: „Dobře jsem viděl ujařmení svého lidu, který je v Egyptě. Slyšel jsem jeho úpění pro 
bezohlednost jeho poháněčů. Znám jeho bolesti. Sestoupil jsem, abych jej vysvobodil z moci Egypta a vyvedl 
jej z oné země do země dobré a prostorné, do země oplývající mlékem a medem. Věru, úpění Izraelců 
dolehlo nyní ke mně. Viděl jsem také útlak, jak je Egypťané utlačují. Nuže pojď, pošlu tě k faraónovi a vyvedeš 
můj lid, Izraelce, z Egypta.“ 

Ale Mojžíš Bohu namítal: „Kdo jsem já, abych šel k faraónovi a vyvedl Izraelce z Egypta?“ 

Odpověděl: „Já budu s tebou! A toto ti bude znamením, že jsem tě poslal: Až vyvedeš lid z Egypta, budete 
sloužit Bohu na této hoře.“ 

Avšak Mojžíš Bohu namítl: „Hle, já přijdu k Izraelcům a řeknu jim: Posílá mě k vám Bůh vašich otců. Až se mě 
však zeptají, jaké je jeho jméno, co jim odpovím?“ 

Bůh řekl Mojžíšovi: „JSEM, KTERÝ JSEM.“ A pokračoval: „Řekni Izraelcům toto: JSEM posílá mě k vám.“ 

691 3 sl  Tak málo přímých cest   varhanní doprovod 

2.čtení Jan 8,46-59  

 Kdo z vás mě usvědčí z hříchu? Mluvím-li pravdu, proč mi nevěříte?  Kdo je z Boha, slyší Boží řeč. Vy proto 

neslyšíte, že z Boha nejste.“ 

https://soundcloud.com/ecirkev/632-neskladejte-v-mocnych-nadeji?in=ecirkev/sets/evangelicky-zpevnik-doprovody
https://soundcloud.com/ecirkev/210-o-zasvet-se-nam-v-jitrni-zari?in=ecirkev/sets/evangelicky-zpevnik-doprovody
https://soundcloud.com/ecirkev/691-tak-malo-primych-cest?in=ecirkev/sets/evangelicky-zpevnik-doprovody
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 Židé mu odpověděli: „Neřekli jsme správně, že jsi Samařan a jsi posedlý zlým duchem?“ 

 Ježíš odpověděl: „Nejsem posedlý, ale vzdávám čest svému Otci, vy však mi čest upíráte. Já sám nehledám 

svou slávu. Jest, kdo ji pro mne hledá, a ten soudí.  Amen, amen, pravím vám, kdo zachovává mé slovo, 

nezemře navěky.“  

Židé mu řekli: „Teď jsme poznali, že jsi posedlý! Umřel Abraham, stejně i proroci, a ty pravíš: Kdo zachovává 

mé slovo, neokusí smrti navěky. Jsi snad větší než náš otec Abraham, který umřel? Také proroci umřeli. Co ze 

sebe děláš?“ 

Ježíš odpověděl: „Kdybych oslavoval sám sebe, má sláva by nic nebyla. Mne oslavuje můj Otec, o němž vy 

říkáte, že je to váš Bůh. Vy jste ho nepoznali, ale já ho znám. Kdybych řekl, že ho neznám, budu lhář jako vy. 

Ale znám ho a jeho slovo zachovávám. Váš otec Abraham zajásal, že spatří můj den; spatřil jej a zaradoval 

se.“  

 Židé mu řekli: „Ještě ti není padesát, a viděl jsi Abrahama?“  

 Ježíš jim odpověděl: „Amen, amen, pravím vám, dříve než se Abraham narodil, já jsem.“  

 Tu se chopili kamenů a chtěli je po něm házet. Ježíš se však ukryl v zástupu a vyšel z chrámu. 

Milí bratři a sestry,  

Leccos jsme už slyšeli o Samařanech. Dostane se na ně i v tomto oddílu, tentokrát je to použito jako nadávka. Tedy 

není tomu tak, že by se nynější Ježíšovi partneři v hovoru domnívali, že pochází ze Samaří. Jde skutečně o nadávku 

v tomto kontextu, jakoby mu řekli: jsi příslušník pochybné sekty a psychicky postižený, neboli kacíř a blázen. O napětí 

mezi židy a Samařany už tu bylo, myslím, řečeno dost, má to historické kořeny a náboženské důvody, neboť 

Samařané také uctívali Hospodina, ale v jejich zbožnosti byly jisté odlišnosti od židovského způsobu. Podobní, ale ne 

stejní, to bývá pro lidskou skupinu ten nejobtížnější soupeř, a toto budeme dnes potřebovat. V debatě, kterou vedl 

Ježíš s Židy podle dnešního čtení, se také odráží problém „podobní, ale ne stejní“, tentokrát jde o konflikt mezi Židy a 

křesťany.  

Slyšeli jsme jen kousek z mnohem delší a ostré debaty mezi Ježíšem a jeho protivníky. Protivníci jsou v evangeliu 

označeni jako židé, a to nejen v této kapitole. Skoro každý výklad má snahu zařadit k této kapitole podrobnější 

poznámku o významu označení „židé“ v Janově evangeliu. Asi jiné doby s tím neměly takový problém, ale komentáře 

druhé poloviny 20. stol jistěže mají potřebu tuto janovskou zvláštnost vysvětlovat. Některé jiné doby z toho ovšem 

rovnou vyčetly antisemitské výzvy, a ty, které nebyly posedlé pronásledováním Židů, by to prostě četly jako debatu 

mezi protivníky, mezi dobrým Ježíšem a špatnými židy. Jenže my víme, kam až to vedlo, a také to, že svým dílem 

k tomu přispělo špatné čtení Janova evangelia.  

Debata je tak ostrá proto, že se do ní promítá situace janovské komunity, tedy konec prvního století, kdy bylo 

evangelium napsáno. Obě komunity, židovská a křesťanská, se pociťují jako vzájemné ohrožení. To je ten případ 

podobných, ale ne stejných, při čemž má ta židovská navrch, sice krátce, ale v této době přece. Jan píše spíše kázání 

na příběhy Ježíše. To, co mu tradice donesla, se nesnaží přesně zachytit, ale hned to vykládá a jeho úvahy jsou 

mimořádně hluboké.  

V této debatě dochází k nepochopení, jakoby každý z účastníků mluvil na nějaké jiné úrovni. Připomínám slavné 

bubliny, o kterých se mluvilo donedávna velmi zhusta, dokud se nezačalo mluvit o viru. Tady je to na stejném 

principu. Ježíš se snaží něco vysvětlit, ale jeho partneři v debatě mají předem jasno. Vědí, jak to je, jsou přesvědčeni, 

že si to myslí správně a neposlouchají. Tam někde bude zachycena zkušenost janovské komunity. Nakonec málem 

dojde i na fyzický útok, což mohou být také zkušenosti tehdejší církve, ale spíše se takové scény množí, zahušťují, jak 

se blíží Ježíšovy velikonoce.  
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Ještě se jednou vrátím k tomu problematickému označení protivníků jako Židé. Jistěže nejde o označení a odsudek 

národa, ani náboženství. To by nedávalo smysl už proto, že obojí byl Ježíš sám, a dost pravděpodobně i autor 

evangelia byl křesťan židovského původu. Zajímavou položku k přemýšlení k tomu tentokrát přidává český výklad 

perikop. Téměř důsledně opisuje tyto protivníky v debatě jako církev. Občas můžete narazit na zjednodušující a 

nepřesné označení židovská církev, ovšem je to slovo správně používané jen pro náboženské uskupení křesťanů. 

Avšak jde o to, že jsou to představitelé nějaké náboženské tradice, židovské, a ta odmítá pochopit Ježíše Krista jako 

Syna Božího. Když je tedy komentář důsledně označuje jako církev, jedním dechem staví nás všechny pod otazník, jak 

to máme, jestli jsme my, církev, schopni, ochotni, připraveni uvěřit tomu, co Ježíš je. Čím pro nás je.  

Dovolím si za nás odpovědět – pracujeme na tom, už dlouho, a ještě dlouho budeme. Avšak chtěla bych dát důraz na 

to sloveso – být. Tedy: Kdo je Ježíš. To by mělo obrátit naši pozornost k prvnímu čtení, k tomu, jak zní Boží jméno: 

Jsem, který jsem.  V jasné variaci na toto jméno Ježíš říká několikrát v evangeliu: Já jsem …. –světlo světa, chléb 

života. Objevuje se to i zde: Amen amen, pravím vám, dříve, než se Abraham narodil, já jsem.  

 Narážka na Boží jméno se tam objevuje ještě jednou, když Ježíš říká: Já sám nehledám svou slávu. Jest, kdo ji pro 

mne hledá, a ten soudí. 

Cítíte jistě, že je to v obou případech jaksi neobratně vyjádřeno. Dříve, než se Abraham narodil, já jsem, čekali 

bychom třeba „já jsem byl“ nebo tak nějak. Totéž je to ve druhé větě: Jest, kdo ji pro mne hledá, a ten soudí. Touto 

neobratností však text napovídá velmi jasně, že jde o Boží jméno.  

Zvláštní jméno Jsem, který jsem, trochu mylně vzbuzuje představu statického bytí. Jakoby Bůh trčel v nekonečnu a 

prostě jen byl, nic se ho nedotklo, jakoby se ho nic nedotýkalo. Tady však musíme do hebrejštiny, a tam bychom 

zjistili, že taková představa je hebrejskému myšlení neznámá. Když něco je, je to v pohybu. Přemýšlela jsem, jestli by 

o něčem mohlo být řečeno, že se to nemění, že to na nic nereaguje, vůbec nikdy, a na nic jsem nepřišla. Možná 

nějaký kosmolog by něco takového znal. Ale mě nic nenapadá, i skála, která je jakoby nehybná, se mění, sice to 

dlouho trvá, ale i tam je pohyb. Natož živé bytosti.  

Prof. Heller navíc říká, že bytí v hebrejštině je nepředstavitelné bez protějšku, být znamená být s někým, takže Heller 

navrhuje překládat „Jsem, který jsem s tebou“, „ Jsem ten, který budu u tebe“. Božím jméno je podle Hellera „šifra 

působivé přítomnosti“. Nebo se v parafrázi dá vyložit jako „Já budu s vámi, tak, jak s vámi budu“ – v tom je více slyšet 

svrchovanost Boží. Nebo „Jsem takový, jaký budu“ – tam se ozývá více pohyb, život. Bůh není ve svém lidu přítomen, 

ale přítomným se stává, zcela nečekaně a překvapivě. Jeho jméno je tajuplné znamení, s jehož rozvažováním 

nebudeme nikdy u konce. 

 Proto je tak důležité, když Ježíš řekne „Já jsem“o sobě. 

Mluví člověk, ve kterém rozpoznali Syna Božího, Mesiáše, způsob Boží záchrany světa, způsob, jakým Bůh uvedl věci 

do pořádku. Mluví člověk, a zároveň je to vyznání o vzkříšeném, který byl, který jest a který přijíti má.  

Ježíš mluví o cti. Čest patří Bohu, o tom sporu není, avšak stejně patří čest i jemu. Nehledá svou slávu, neoslavuje se, 

to zní skromně a jistě bychom to u Ježíše čekali, ale pak řekne odvážný výrok: Mne oslavuje můj Otec. Jakmile to 

uslyšíme, měli bychom si za tím představit kříž, tak vypadá Ježíšovo oslavení. 

 Kdo je z Boha, když použiji janovské vyjádření, nebo kdo zachovává Boží slovo, ten přistoupí na to, že Ježíš Kristus se 

musel obětovat za tento svět, aby porazil zlého, a že právě tato oběť smířila Boha s lidmi. Kdo zachovává Boží slovo, 

věří i přes svoje pochybnosti, i přes to, že nám to ještě není zcela zřetelné. Věří, že už je dokonáno, že Bůh to v Kristu 

udělal za nás, napravil, co jsme pokazili. A také věří, že i pro nás, smrtelné lidi, je smrt již překonána a žádná moc nám 

nemůže vzít život Kristem darovaný. Ježíš vyšel ze židovské tradice, reprezentované v dnešním čtení postavou 

Abrahama, z téže tradice křesťanská víra také s úctou čerpá. Zároveň je i zde podrobena každá tradice kritickému 
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pohledu, žádná církevní zvyklost, hodnota a přesvědčení nejsou dost velké, aby se do nich vešlo všechno o Božím 

záměru.  

Jsou to všechno pokusy o formulace, obsah víry není jednoduché vyjádřit. Možná se nám ještě časem povede říci to 

lépe. Lepší vyjádření může být pro víru pomocné, ale přijetí toho pro sebe sama a jakási realizace v životě, to už je na 

nás. Jak jsem řekla, pracujeme na tom.  

Dnes nechť je nám k naší snaze pomocí volání žalmu 43: 

Dopomoz mi, Bože, k právu, ujmi se mého sporu, dej mi vyváznout před bezbožným pronárodem, před 
člověkem záludným a podlým! 
Tys přece moje záštita, Bože. Proč zanevřel jsi na mě, proč stále chodit mám zármutkem sklíčen v sevření 
nepřítele? 
Sešli své světlo a svoji věrnost; ty ať mě vedou, ty ať mě přivedou k tvé svaté hoře, k příbytku tvému, a já tam 
přistoupím k Božímu oltáři, k Bohu, zdroji své jásavé radosti, a hrou na citeru ti budu vzdávat chválu, Bože, 
můj Bože! 
Proč se tak trpce rmoutíš, má duše, proč ve mně úzkostně sténáš? Na Boha čekej, opět mu budu vzdávat 
chválu, jemu, své spáse. On je můj Bůh. 

Varhany 

Pane Kriste, k tobě voláme a po vzoru biblických svědků se ptáme: Jak dlouho ještě? Vyznáváme, že se podílíme na 

bídě světa, přes svoje snahy, přes svá předsevzetí. Tebe, který bereš na sebe naše viny, prosíme, odpusť a vysvoboď 

nás. Prosíme tě o smilování a o záchranu. Věříme, že jsi živ a vzkříšen jako první a že to znamená, že tě budeme 

následovat. Přesto vyznáváme tíži z toho, kolik lidí zemřelo, kolik úmrtních oznámení všude visí. Prosíme, smiluj se 

nad námi. Prosíme, smiluj se nad těmi, kteří procházejí svoje domy a malé detaily jim připomínají ty, kteří tam ještě 

před nedávnem byli, a už nejsou. Dnes prosíme za rodinu Zbytovských, za rodinu Koskových a za rodinu Zdeňka 

Vraspíra z Pavlovic. Každý z nás ještě má mnoho takových zlých zpráv z jiných komunit, z okruhu svých známých, 

v tichu tě za ně všechny prosíme.  

Prosíme, zachovej nás a naše milé při životě a obnovuj v nás víru, že ani smrt nás nemůže oddělit od tvé lásky.  

Pane smiluj se. Kriste smiluj se. Pane smiluj se. Amen 

Otče náš, který jsi v nebesích, posvěť se jméno tvé, přijď království tvé, buď vůle tvá jako v nebi, tak i na zemi. 

Chléb náš vezdejší dej nám dnes a odpusť nám naše viny, jako i my odpouštíme našim viníkům a neuveď nás 

v pokušení, ale zbav nás od zlého. Neboť tvé jest království i moc i sláva, na věky. Amen 

1J47-10Milovaní, milujme se navzájem, neboť láska je z Boha, a každý, kdo miluje, z Boha se narodil a Boha zná. 
Kdo nemiluje, nepoznal Boha, protože Bůh je láska. V tom se ukázala Boží láska k nám, že Bůh poslal na svět 
svého jediného Syna, abychom skrze něho měli život. V tom je láska: ne že my jsme si zamilovali Boha, ale že 
on si zamiloval nás a poslal svého Syna jako oběť smíření za naše hříchy. 

Milost našeho Pána Ježíše Krista a láska Boží a přítomnost Ducha svatého se všemi vámi. 

668 Vstal Kristus z mrtvých 
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